
3 سلام برشما مخـاطبان هميشگي »جوان«. دلگويه هاي شما عزيزان 
را از سـاعت 15 تا 20از طريق شـمـاره 88498440 شنوا و پـذيرا 
هستيم. اين ستون را مسئولان و مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.

  كنترل سرعت در بزرگراه ها را ساماندهي كنيد! 
محمودي- تهران: پلي��س راهنمايي و رانندگي ه��ر از گاهي نيت 
مي كند تا حد اكثر سرعت را در بزرگراه هاي داخل پايتخت تغيير دهد. 
با اين اوصاف مشخص نيست در كدام بزرگراه ها رانندگان با چه سر عتي 

بايد برانند، تابلو هاي موجود هم بسيار كم است.

  به داد زاينده رود برسيد 
مقصودي- اصفهان: اگر مس��ئولان براي جبران كم آبي زاينده رود 
چاره انديشي نكنند بايد در آينده نزديك منتظر از بين رفتن كشاورزي 

و باغداري در اين استان پهناور باشند. 
به نظر مي رسد مس��ئولان به جاي حرف هاي بي عمل بايد به جد وارد 
عرصه عملي در تأمين و بر نامه ريزي براي تأمين آب براي اين اس��تان 
باشند. چه كاري مي تواند بالا تر از نجات منبع در آمد ميليون ها انسان 

در اين كشور باشد؟
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88498445سرويس اجتماعي

آيت الله آملي لاريجاني: نسبت اسيد پاشي 
با  امر به معروف جفايي عظيم است 

همزمان با چكش خواري طرح حمايت از آمران به 
معروف و ناهيان از منكر در مجلس شوراي اسلامي، 
رئيس دستگاه قضا در همايش ملي »قانون و امر 
به معروف و نهي از منكر« ضمن اشاره به وظايف 
مردم نسبت به يكديگر، دولت نسبت به مردم و 
مردم نسبت به دولت در بحث امر به معروف و نهي 
از منكر تصريح كرد: نبايد به اسـم امر به معروف 
و نهـي از منكر، منكر ديگري را مرتكب شـويم.
جامعه اي را تصور كنيد كه هيچ نظارتي بر عملكرد 
افراد و حكومتش وجود نداش��ته باش��د و همه چيز 
به حال خود رها ش��ود. طبيعتاً همه آدم ها و عناصر 
تمام جوامع به بازدارنده هاي دروني مجهز نيستند 
بنابراين ممكن است چنين جامعه اي با چالش هاي 
متعددي مواجه شود به همين خاطر هم هست كه امر 
به معروف و نهي از منكر به عنوان يكي از مهم ترين 
بازدارنده هاي اجتماعي در فروع دين مبين اس��ام 
براي خودش جا باز كرده اس��ت. ب��ه گفته آيت الله 
صادق آمل��ي لاريجان��ي در اصل 8 قانون اساس��ي 
جمهوري اس��امي ايران نيز وظيفه امر به معروف و 
نهي از منكر برعهده دولت قرار گرفته و امر به معروف 
و نهي از منكر موضوعي همگاني و متقابل ميان مردم 
و دولت مطرح شده است. وي هر چند از توجه مجلس 
به بحث امر به معروف و نهي از منكر ابراز خوشحالي 
كرد اما انتقادات��ي هم به طرح حماي��ت از آمران به 

معروف و ناهيان از منكر وارد دانست؛ انتقاداتي كه از 
نگاه لاريجاني خاف قانون اساسي است. 

  از هم پاشيدن جامعه بدون امر به معروف و 
نهي از منكر

آيت الله آملي لاريجاني با اش��اره ب��ه اهميت امر به 
معروف و نهي از منكر در اسام، روايات و آيات قرآني 
امر به معروف و نهي از منكر را يك فريضه بزرگ الهي 
و انكارش را كفر دانست.  رئيس قوه قضائيه با اشاره به 
فرهنگ ليبرالي غرب افزود:  زندگي در غرب همانگونه 
است كه كسي به كس��ي كاري ندارد و اصول تفكر 
ليبرالي كه فردگرايي است در آن حاكم است و يكي 
از معاني اش اين است كه هر انساني مسير زندگي اش 
را خودش تعيين مي كند و افراد به هم كاري ندارند 
در حالي كه اين نوع نگاه به رابط��ه افراد با همديگر 
جامعه را از هم مي پاش��اند.  وي با اشاره به كتابي از 
يك نويسنده غربي گفت: در اين كتاب مشاهده كردم 
كه غربي ها چقدر نس��بت به خلأ توج��ه به يكديگر 
در زندگي اجتماعي احس��اس ضعف مي كنند و در 
اين كتاب نويس��نده آورده بود كه در حادثه تجاوز 
به يك زن در ايس��تگاه قطار هيچ ي��ك از حاضرين 
در صحنه جرم به كمك آن زن نرفته اند تا پليس در 
صحنه حاضر شد. در حالي كه در اسام موضوع امر 
به معروف و نهي از منكر مسئله اي بسيار مهم است 
كه براي نويسنده جذاب ش��ده بود تا اين موضوع را 

دنبال كند.  آملي لاريجاني در سخنانش گريزي هم 
به مسئله اسيدپاش��ي هاي اخير داشت؛ امري كه در 
كشورهاي غربي سعي شد آن را به امر معروف و نهي 
از منكر نسبت دهند. رئيس دستگاه قضا اين مسئله را 
جفاي عظيمي دانست كه برخي از رسانه هاي داخلي 
هم با آن همراهي كردند.  وي اظهار داشت: البته اين 
جنايت از س��وي نظام پيگيري مي ش��ود و ما هم به 
دادگستري اصفهان دستور پيگيري داديم اما نبايد 
فضا را آلوده كرد. بنا ب��ه تأكيد جواد لاريجاني، دبير 
ستاد حقوق بشر قوه قضائيه نيز ماهيت امر به معروف 

و نهي از منكر دفاع از حقوق انسان هاست. 
  تذكر لساني ملايم مرتبه دوم امر به معروف است

بنا به تأكيد آملي لاريجاني در چارچوب تفكر ديني 
اصول امر به معروف و نه��ي از منكر مراتبي دارد كه 
حتي تذكر لساني را در مرحله دوم مي داند يعني اگر 
فردي بتواند قبل از تذكر لساني فريضه امر به معروف 
و نهي از منكر را انجام دهد، شايس��ته است حتي به 
زبان هم امر ب��ه معروف را انجام نده��د و در صورت 
امكان با چهره خود به نحوي مفهوم امر به معروف و 
نهي از منكر را برساند.  وي تأكيد كرد: ما نبايد به اسم 
امر به معروف و نهي از منكر خودمان منكر ديگري را 
مرتكب شويم.  براي مثال اگر خانمي حجاب درستي 
هم ندارد، درست نيست ناگهان بياييم و به او به طرز 
بدي تذكر دهيم. به باور آملي لاريجاني وقتي مقوله 

ديني را مي خواهيم در صحن��ه اجتماعي بياوريم و 
قانوني كنيم، ظرافت هاي خاصي دارد كه بايد مراتب 

را ذكر كنند و حرمت افراد حفظ شود. 
رئيس قوه قضائيه گفت: بايد از مراتب دانش شروع 
كنيم و با زبان آرام و دوستانه اين كار را انجام دهيم. 
امر به معروف و نهي از منكر با علم و شرايط آن بايد 
صورت بپذيرد. قانون ش��دن آن ني��ز بايد با ظرافت 
باشد و بايد در نهادينه كردن اين مقولات جامعه را با 

فرهنگ سازي و تذكر لساني آماده كنيم. 
  نقطه قوت قانون حمايت از آمران به معروف 
رئيس دستگاه قضا با اشاره به طرح حمايت از آمران 
به معروف در مجل��س گفت: قانون ارائه ش��ده بايد 
بسيار روش��ن و شفاف باش��د و از به كار بردن الفاظ 
مجمل بايد پرهيز ش��ود. به باور وي تقنين در باب 
امر به معروف امري شرعي است كه اگر سياسي شود 
نمي ت��وان از آن قانون خوبي بدس��ت آورد.  آيت الله 
آملي لاريجاني در ادامه با بي��ان اينكه قانون بايد به 
گونه اي باش��د كه براي همه پذيرفتني باشد، افزود: 
قانون نبايد به گونه اي باش��د كه يك نظر را در نظر 
ديگر حاكم كند. آملي لاريجاني در عين حال به يكي 
از ويژگي هاي مثبت اين قانون اشاره كرد و گفت: در 
اين قانون غير از تذكر لساني اجازه ديگري ندادند و 
به نظر من كار خوبي كردند. ما در مقام نهادينه كردن 
اينگونه مقوله ها بايد با تذكر و فرهنگسازي و به نحوي 
شرعي جامعه را آماده كنيم و امر به معروف و نهي از 

منكر را انجام دهيم. 
  نقاط ضعف اين طرح 

وي در بخش ديگري از سخنانش ضمن تقدير از طرح 
امر به معروف و نهي از منكر در مجلس متذكر شد: 
در ماده 17 آن طرح تشكيل يك ستادي با رويكرد 
ترويج فرهنگ امر به معروف به ص��دور مجوز براي 
سازمان هاي مردم نهاد آورده ش��ده كه 17 عضو از 
ارگان هاي مختلف در آن حضور دارن��د.  وي افزود: 
طبق قانون اساسي حق تشكيل ستاد وجود ندارد و 
حق نداريم با تشكيل ستادي حقوقي براي آن تعيين 
كنيم، چراكه اختيارات طبق قانون اساسي وضع شده 
و روشن است.  رئيس قوه قضائيه با بيان اينكه به هيچ 
عنوان حق انتفاع حقوق با تشكيل ستادي به ديگران، 
منظر قانوني ندارد، تصريح كرد: شوراي نگهبان مكرراً 
نظرات مخالف خودش را اعام كرده است.  رئيس قوه 
قضائيه در ادامه به مشكل دوم اشاره كرد و گفت: در 
ماده اول اين طرح آورده اند كه معروف و منكر عبارتند 
از هر گونه فعل قول يا ترك قول و فعلي كه در شرع 
مقدس مورد امر قرار گرفته يا نهي ش��ده است. در 
حالي كه در امر به معروف و نهي از منكر مي خواهيم 
بگوييم كه فرد آمر به معروف يا ناهي از منكر باشد در 
اين زمينه تدبيري لازم است كه مي توان معروف را 
به حسن فعل تعريف كنيم. آيت الله آملي لاريجاني 
در ادامه تصريح ك��رد: نبايد اين قانون باعث ش��ود 

پرونده هاي دستگاه قضايي لبريز شود. 

روز گذشته، همزمان با 
علي خدايي بيجاري 

   گزارش 2
نخستين روز از هفته 
پدافنـد غيـر عامل، 
تفاهمنامه همكاري سـازمان حفاظت محيط 
زيست و سـازمان پدافند غير عامل كشور به 
امضاي دكتر معصومه ابتكار و سردار غلامرضا 
جلالي رسيد. سردار جلالي در اين رابطه گفت: 
بنابر تأكيد مقام معظـم رهبري براي كمك به 
دولت در بحران ها، اين تفاهمنامه منعقد و مقرر 
شد همكاري بين دو دستگاه در صورت وقوع 
حـوادث و بحران ها در كشـور تقويت شـود. 
همچنين دكتر ابتكار پيگيري سياسـت هاي 
زيسـت محيطي را حركت در راستاي اقتصاد 
مقاومتي، منويات رهبري و سياست هاي كلي 

نظام عنوان كرد. 
در اين تفاهمنامه مأموريت هاي سازمان حفاظت 
محيط زيس��ت بر اصول��ي چون حف��ظ، احيا و 
بهس��ازي منابع و ذخاير طبيعي كشور به منظور 
حفاظت از اجراي تنوع زيستي و مقوله هاي اصلي 
حيات، آب، هوا، خاك و همچنين مناطق تحت 
مديريت سازمان حفاظت محيط زيست و فراهم 
ساختن موجبات بهره برداري صحيح و پايداري از 
آنها با رعايت ضوابط حاكم بر آمايش سرزميني 
مبتني بر اصل حفاظت از منابع طبيعي كش��ور، 
همچنين مديريت بحران هاي زيس��ت محيطي 
و اثر خشكس��الي و مخاطره زيس��ت محيطي و 
منابع طبيعي همانند تخريب زيس��تگاه ها بر اثر 
آتش س��وزي هاي عمدي و طبيع��ي، تهديدات 
زيس��تي، ش��يميايي و پرتوي قيد ش��ده است.  
سازمان پدافند غير عامل در اين تفاهمنامه- كه 
در ش��ش ماده و به مدت پنج س��ال تنظيم شده 
است- مصون س��ازي كش��ور در برابر تهديدات 
دشمنان، توسعه پدافند زيس��تي در حوزه هاي 
انس��ان، دام، غذا، آب آش��اميدني، كشاورزي و 
محيط زيست، تس��هيل مديريت بحران در برابر 
تهديدات زيستي، ش��يميايي و پرتوي در كشور، 

هماهنگ كنندگي و به كارگيري نيروهاي مسلح 
در حوادث طبيعي كشور را متعهد شده است. 

  بايد محيط زيست را از حاشيه وارد متن 
كنيم

ابتكار با تأكيد بر پيوند محيط زيست با سامت، 
اقتصاد، امنيت، اجتماع و كليه مقوله هاي زندگي 
بشر اظهار داشت: بايد محيط زيست را از حاشيه 
وارد مت��ن كنيم و ب��ا رويكردي ج��دي در تمام 
ق��وا، نيروهاي مس��لح، نهاده��اي تصميم گير و 
تصميم س��از با موضوع محيط زيس��ت برخورد و 
در تمام ابعاد آن برنامه اي دقيق و علمي داش��ته 
باش��يم و هم افزايي تمام نهادهاي مسئول را در 
اين راس��تا محقق كنيم.  معاون رئيس جمهور با 
تأكيد ب��ر اهميت اصاح نگرش ها و سياس��ت ها 
تصريح كرد: به دليل همين ميزان اهميت است 
كه در ح��ال بازنگري بس��ياري از سياس��ت ها و 
نگرش هاي موجود هستيم و از اين رو به منظور 
تغيير و اصاح رويكردهاي غل��ط در حوزه هايي 
همچون كشاورزي، استفاده و تخصيص منابع آب 

به همفكري و مشورت تمام نهادهاي ذي مدخل و 
ذي نفع نياز داريم. رئيس سازمان حفاظت محيط 
زيست گفت: اين سياس��ت ها در راستاي اقتصاد 
مقاومتي، منويات رهبري و سياس��ت هاي كلي 
نظام اس��ت و انعقاد تفاهمنامه ها با سازمان هاي 
گوناگون به منظور ايجاد نگرش زيست محيطي در 
بخش هاي مختلف حاكميت، شناسايي تهديدها، 
برنامه ريزي براي حل بحران ه��اي مختلف و در 
نهايت هم افزايي براي دستيابي به اهداف مشترك 

و حفاظت از كشور است.
  همكاري سـه سـازمان، امداد رساني در 

بحران ها را سرعت مي بخشد 
سردار غامرضا جالي، رئيس س��ازمان پدافند 
غيرعامل كشور نيز با تأكيد بر اينكه يكي از اهداف 
مهم، ايجاد هم افزايي براي اس��تفاده از ظرفيت 
نيروهاي مسلح براي كمك به دولت است، گفت: 
به همين منظور، سازمان پدافند غيرعامل كشور 
هفته گذشته نيز تفاهمنامه اي با ستاد مديريت 

بحران كشور امضا كردند. 

جالي اظهار داش��ت: بنابر تأكي��د مقام معظم 
رهبري براي كم��ك به دول��ت در بحران ها و به 
دليل اينك��ه ح��وزه اجرايي مقابله ب��ا حوادث و 
بحران ها با س��تاد مديريت بحران كش��ور است، 
اين تفاهمنامه منعقد و مقرر ش��د همكاري بين 
دو دس��تگاه در صورت وقوع حوادث و بحران ها 
در كش��ور تقويت شود.  رئيس س��ازمان پدافند 
غير عامل كش��ور با بيان اينكه اين تفاهمنامه در 
هش��ت حوزه همچون امداد و نجات، استفاده از 
ظرفيت ترابري هوايي، زميني، دريايي، بهره گيري 
از پتانسيل امداد و نجات و درمان به امضا رسيده، 
گفت: به منظور اقدام سريع تر، بندي تحت عنوان 
دس��تور حركت بدون نياز به اذن مقام بالاتر در 
تفاهمنامه ثبت شده تا در مواقع ضروري، فرصت 
از دست نرود.  جالي، افزودن پيوست تفاهمنامه 
با ستاد مديريت بحران كشور به تفاهمنامه ميان 
سازمان حفاظت محيط زيست و پدافند غيرعامل 
كشور و اباغ آن به دستگاه هاي ذيربط را اقدامي 
مفيد و مؤثر جهت س��رعت بخش��ي همكاري ها 
در زمان وقوع بحران هايي همچون آتش س��وزي 
جنگل ها دانس��ت.  وي با بيان اينكه سه قرارگاه 
پدافند زيستي، پرتوي و شيميايي براي كمك به 
محيط زيست در حوادث و تخريب هاي گوناگون 
به وي��ژه مقابله با آلودگي ها ايجاد ش��ده اس��ت، 
گفت: ش��ش حوزه از جمله حوزه هاي انس��ان، 
دام و كش��اورزي در بخش زيستي تحت پوشش 
اين تفاهمنامه قرار خواهن��د گرفت و مهم ترين 
رويكرد ما، اس��تفاده از تمام ظرفيت ها در جهت 
اهداف مش��ترك و براي اقدامات مشترك است.  
جالي براي ارائه مباحث آموزشي محيط زيستي 
در چارچوب ساختار آموزش��ي نيروهاي مسلح 
نيز اعام آمادگي كرد و افزود: ب��ا توجه به تأثير 
آموزش بر حفظ محيط  زيس��ت و اق��دام مؤثرتر 
در اين ح��وزه، همچنين دامنه وس��يع نيروهاي 
مسلح، ضرورت دارد براي چنين آموزش هايي نيز 

برنامه ريزي شود. 

پدافند غيرعامل، محيط زيست و مديريت بحران پيمان همكاري بستند

غربي ها سعي كردند اسيد پاشي را به امر معروف نسبت دهند و برخي رسانه هاي داخلي هم با آنها همراهي كردند

ورود جدي پدافند غيرعامل براي مقابله با بحران هاي زيست محيطي

درخواست شورا براي نظارت بر استاندارد سازي 
اتوبوس هاي پايتخت

 فقط 12 درصد اتوبوس هاي اتوبوسراني
 در آزمون معاينه فني قبول شدند

از مجموع 152 اتوبوس شركت هاي متعدد اتوبوسراني در پايتخت تنها 
18 اتوبوس در معاينه فني قبول شدند كه 12 درصد آنها را شامل مي شود. 
نگراني از وضعيت معاينه فني برخي از اتوبوس هاي واگذار شده به شركت 
اتوبوسراني شهر تهران سبب شد تا برخي اعضاي شوراي شهر از شهرداري 
تهران درخواس��ت كنند تا نظارت لازم ب��راي بهينه و استاندارد س��ازي 
اتوبوس ها صورت گيرد و از شيشه هايي با مارك تجاري غيراستاندارد در 

اتوبوس ها استفاده نشود. 
در پي حادثه واژگوني اتوبوس بخش خصوصي كه چندي پيش در بزرگراه 
آزادگان به وقوع پيوست و در آن حادثه بيشتر كشته ها و زخمي ها بر اساس 
نظر كارشناسان به دليل استاندارد نبودن شيشه ها و صندلي هاي اتوبوس 
روي داد، شوراي اسامي ش��هر بر اين موضوع حساس شد و بحث معاينه 
فني و استاندارد اتوبوس هاي مورد استفاده براي جابه جايي مسافران مورد 

رصد شوراي شهر قرار گرفت. 
 در اين زمينه در جلسه روز گذشته شوراي شهر تهران رحمت الله حافظي، 
رئيس كميسيون سامت، محيط زيس��ت و خدمات شهري شوراي شهر 
تهران با ارائه گزارشي از معاينه فني اتوبوس هاي در اختيار بخش خصوصي 
شركت اتوبوسراني شهرداري تهران گفت: اين اقدام به درخواست مدير فني 
شركت اتوبوسراني تهران صورت گرفته است كه نتيجه آن قابل تأمل است.  
به گفته وي از 71 دستگاه اتوبوس اسكانيا متعلق به يك شركت، هيچ كدام 
از نظر شرايط شيش��ه ها مورد تأييد قرار نگرفته، همچنين از 37 دستگاه 
اتوبوس شركتي ديگر نيز تنها پنج دستگاه از نظر شيشه ها مورد تأييد قرار 
گرفته است.  به گفته حافظي از مجموع 15 دستگاه شركت ديگري تنها 
هشت دستگاه، از 23 دستگاه دو شركت ديگر تنها چهار  دستگاه، از شش 
دستگاه چند شركت خدماتي تنها يك دستگاه، از 19 دستگاه دو شركت 
تاكسي نيز تنها دو دستگاه مورد تأييد قرار گرفته است.  رئيس كميسيون 
سامت شوراي ش��هر تهران با تأكيد بر اينكه اين مس��ئله مي تواند براي 
شهروندان مشكل جديدي ايجاد كند، گفت: از شهرداري تهران خواسته 
مي شود تا نظارت لازم را براي بهينه و استاندارد سازي اتوبوس ها داشته باشد 
تا از شيشه هايي با مارك تجاري غيراستاندارد در اتوبوس ها استفاده نشود 
و نتيجه اين اقدامات را نيز در كمترين زمان به شوراي شهر تهران ارسال 
كنند.  با توجه به حساس��يت موضوع ايمني اتوبوس ها كه به صورت انبوه 
مورداستفاده ش��هروندان قرار مي گيرد، موضوع معاينه فني و ايمن سازي 
اتوبوس ها از اهميت بالايي برخوردار است كه دستگاه هاي متولي مي توانند 
با اعمال مقررات استاندارد و معاينه فني مستمر و با افزايش ضريب ايمني 
اين وسايل نقليه نسبت به كاهش حوادث و خسارت هاي احتمالي اقدامات 

لازم را به عمل بياورند و بر ميزان رضايتمندي مسافران بيفزايند. 

در تمام دوره ها 20درصد بورسيه ها به كشور 
بازنگشته اند 

نجفي: تخلفات بورسيه ها را در دوره اصلاحات 
هم بررسي مي كنيم

سرپرسـت وزارت علـوم بـا تشـريح 
نتيجـه بررسـي وضعيت بورسـيه هاي 
سال هاي گذشـته گفت: برخي گفته اند 
بورسيه ها را از سال ۶8 بررسي كنيم كه 
ما اسـتقبال مي  كنيم. چرا از سال ۶8 ؟ 
من سال ۶0 وزير شدم، از آن سال شروع 
كنيم؛ شـايد ما هم تخلف كرده باشـيم. 
محمدعلي نجفي، سرپرست وزارت علوم در 

نشست خبري روز گذشته با تشريح نتيجه بررسي وضعيت بورسيه هاي 
سال هاي گذشته گفت: براي تعيين تكليف سرپرست دانشگاه تهران 
ابتدا بايد تكليف نيلي مش��خص شود. ان ش��اءالله رأي اعتماد بگيرد و 

خودش رئيس دانشگاه تهران را معرفي كند. 
وي ادامه داد: روند بررس��ي بورسيه ها را قانون مش��خص كرده و اگر 

براساس قانون انجام شود، مشكلي پيش نمي آيد. 
نجفي ضمن اش��اره به معرفي وزير پيشنهادي دولت به مجلس گفت: 
روحاني خواست تا مرا براي اين سمت به مجلس معرفي كند ولي خودم 
بنابر دلايلي سر باز زدم.  نجفي در رابطه با روند بررسي بورسيه ها گفت: 
روند بورسيه ها را قانون مشخص كرده است و بايد آزمون صورت بگيرد 

كه اگر قانون را رعايت كنيم، مشكلي به وجود نمي آيد. 
سرپرست وزارت علوم تصريح كرد: وزارت علوم اعام كرد كه در ارتباط 
با موضوع بورس��يه در هشت سال گذش��ته به خصوص در دولت دهم 
تخلفاتي بوده است كه بايد بررسي شود و هيچ مسئولي از اين وزارتخانه 
نگفته كه 3هزار و 700 نفر به طور كامل تخلف كرده اند بلكه گفته اند 
بخشي از آنها تخلف است.  نجفي گفت: بنابراين اينكه مي گويند افراد 
را بدنام كرده ايم از طريق وزارت علوم نبوده اس��ت و اگر سايتي حرفي 
را مطرح كرده برداشت نويسندگان بوده و در مورد افراد هم اسم هيچ 
شخصي توسط مسئولان وزارت علوم اعام نشده است.  نجفي خاطر 
نشان كرد: يكي از مسئولان س��ابق وزارت علوم گفته است 70درصد 
بورسيه هاي دوره اصاحات به كشور بازنگشته اند، اولاً شما از كجا اين 
آمار را مي دانيد؟ دوماً اگر بازنگشتند چرا هشت سال بعد از اصاحات 
كه ش��ما روي كار بوديد، آن را پيگيري نكرديد؟  وثيقه ها را به جريان 
مي انداختيد.  نجفي گفت: البته نه تنها اصاحات بلكه قبل از آن را هم 
بررسي مي كنيم و هر فردي زمان بورسش تمام شده است بايد بازگردد 
و اگر بازنگردد وثيقه ها را به اجرا مي گذاريم، البته اگر درسش تمام نشده 
بود، دو سال فرصت مي دهيم تا به هزينه خودش درسش را تمام كند. 

نجفي گفت: در تمام دوره ها به طور متوسط بين 15 تا 20درصد بورسيه ها 
به دلايل مختلف بازنگشته اند كه تمام اينها ضمانت ملكي دارند و مي توان 
خسارت وارده به دولت را در تمام دوره ها بازگرداند كه فكر مي كنم اولين 
گروه بورسيه به خارج، از سال 66 آغاز شد.  وي افزود: هزينه هايي كه انجام 
ش��ده را هم از متخلفان مي گيريم، 40ميليون به دانش��گاه ها داده شده و 
ماهي يك ميليون به طور متوسط به افرادي كه بورسيه شده اند، به آنهايي 
كه اجازه ادامه تحصيل با هزينه خودش��ان را دارند، اعام مي كنيم كه تا 
15 بهمن ماه تسويه حساب كرده يا سازوكار پرداخت را مشخص كنند كه 
با خزانه هماهنگ كنيم پرداخت در چند قسط صورت بگيرد و در غير اين 
صورت ادامه تحصيل آنها منتفي مي شود.  وي ادامه داد: پرونده بورسيه ها 
بسته شده و وضعيتشان مشخص است ولي در رابطه با مسئولاني كه منجر 
به بروز چنين فاجعه علمي در كشور شدند پرونده قطعاً بسته نيست و از سه 

مرجع قضايي بررسي مي كنيم.  

بازار گرم تبليغات دروغين زيبايي پوست
سودجويان به اسم درمان پوست، پوستتان را مي كنند

بسـياري از افراد سـودجو بـا تبليغات 
دروغيـن خصوصـاً در بحـث زيبايـي 
پوسـت دكان باز كرده اند و خودسـرانه 
بدون داشـتن تخصص در زمينه پوست 
اقدامـات درمانـي انجـام مي دهنـد. 
ايـن افـراد صدمـات جبـران ناپذيري 
را بـه سـلامت افـراد وارد كرده انـد. 

عليرضا فيروز، دبير علمي كنگره بين المللي پوست، زيبايي و ليزر با بيان 
اين مطلب افزود: متأسفانه در چند سال اخير بودجه هاي پژوهشي دچار 
مشكل شده اس��ت. ضمن اينكه ورود غيرمتخصصان به حوزه درماني 
پوست خصوصاً زيبايي از ديگر چالش هاي ما به شمار مي رود.  وي افزود: 
متأسفانه امروزه بسياري از افراد سودجو با تبليغات دروغين خصوصاً در 
بحث زيبايي پوست دكان باز كرده اند و خودسرانه بدون داشتن تخصص 
در زمينه پوس��ت اقدامات درماني انجام مي دهند؛ اين افراد صدمات 

جبران ناپذيري را به سامت افراد وارد كرده اند. 
فيروز ادامه داد: پوست وس��يع ترين عضو بدن است كه بسيار حساس 
بوده و ساختمان بسيار پيچيده اي دارد و داراي سلول هاي مختلف است، 
كسي بايد در حوزه درماني پوست وارد شود كه به ساختار اين عضو از 
بدن آشنايي كامل داش��ته و در اين راستا تخصص لازم را كسب كرده 
باشد.  وي درخصوص تبليغات شبكه هاي ماهواره اي مبني بر معرفي 
انواع كرم، ماسك و ديگر موارد براي درمان ضايعات پوستي تصريح كرد: 
به افراد توصيه مي شود براي درمان هر ضايعه پوستي به متخصص آن 
مراجعه كنند. متأسفانه مشكلي كه در اين زمينه در كشور ما وجود دارد 
اين است كه كنترل هاي قوي در اين خصوص وجود ندارد تا جايي كه 
بحث دخالت افراد ناوارد در حيطه پوست و زيبايي به يكي از چالش هاي 
بزرگ تبديل شده و اين در حالي اس��ت كه بحث زيبايي نيز پايه هاي 
علمي براي خود دارد.  گفتني است كنگره بين المللي پوست، زيبايي و  

ليزر 7 تا 9 آبان در هتل المپيك تهران برگزار مي شود. 

واگذاري مدارس دولتي به بخش غيردولتي 
شبهه انگيز است

مـا نمي دانيـم واگـذاري مـدارس دولتي بـه بخـش غيردولتي 
منطبـق بـا كـدام قانـون اسـت و ايـن محـل شـبهه اسـت. 
عبدالوحيد فياضي، عضو كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس با بيان 
اين مطلب، در خصوص »طرح واگذاري مدارس دولتي به مؤسسان غير 
دولتي« اظهار داشت: ما نمي دانيم اين طرح منطبق با كدام قانون است 
و اين محل شبهه است.  وي ادامه داد:  البته وزير آموزش و پرورش به ما 
توضيح داد اما توضيح قانع كننده نبود و قرار است نتيجه تكميلي را به 
كميسيون آموزش ارائه كند.  فياضي افزود: آموزش و پرورش مدرسه 
دولتي را به طور كامل به يك نفر سپرده است و همه اختيارات و امكانات 
را دادند و در خصوص نيروي انس��اني گفتند هر كس��ي را مي خواهيد 
بياوريد و بعضي از نقاط خانواده ها نمي دانند اين مدرس��ه تغيير كرده 

است يا خير؟
عضو كميسيون آموزش مجلس يادآور شد: مدرسه اي كه دولت آن را 
اداره مي كرد به يكباره رويكرد اجرايي آن خصوصي مي شود و اين محل 
تأمل و درنگ است.  وي اضافه كرد: ممكن است به طور آني نفع آموزش 
و پرورش اين باشد كه مشكل كمبود نيروي انساني خود را حل كند اما 
اين صد درصد يك راهكار موقتي است و تأثيري بر سياستگذاري منابع 
انس��اني و صرفه جويي در منابع و امكانات آموزش و پرورش در آينده 
نخواهد داشت. فياضي تصريح كرد: در كميسيون آموزش مجلس در 

حال تكميل كردن اطاعات خود در اين خصوص هستيم. 

بهروز يانچشمه 

حتي يك مركز كامل تروما در كشور نداريم
 220 هزار كشته و 2 ميليون مجروح
 حاصل تصادفات يك دهه گذشته

دبير اجرايي قطب علمي آموزشي تروما اعلام كرد آماري از ميزان 
حوادث و خسارات آن در كشـور نداريم فقط تصادفات رانندگي 
تا حدي ثبت مي شوند. طي يك دهه گذشـته تصادفات رانندگي 
220 هزار كشته و 2 ميليون مجروح در كشور برجا گذاشته است. 
ابراهيم متوليان گفت: تروما ش��امل هر نوع آسيب جسمي و رواني به 
انسان مي شود كه به علت يك نيروي خارجي به فرد تحميل مي شود 
و شامل همه انواع حوادث اعم از تصادفات رانندگي، حوادث طبيعي، 

سقوط و حوادث منجر به آسيب هاي رواني مي شود. 
وي ادامه داد: متأسفانه يكي از ضعف هاي كشور ما اين است كه ما نظام 
ثبت حوادث و تروما در كش��ور نداريم و به همين علت آمار دقيقي از 
ميزان خسارات انساني شامل مرگ و مير ناشي از اين حوادث در اختيار 
نداريم و فقط آمار تصادفات رانندگي تا حدي با همكاري دستگاه هاي 
مسئول ثبت مي شود.  وي به »فارس« گفت: طي 10 سال گذشته فقط 
220 هزار نفر بر اثر تصادفات رانندگي در كشور جان خود را از دست 
داده اند و بيش از 2 ميليون نفر نيز در اين حوادث مجروح شده اند و اين 
تنها بخشي از آمار مرگ و مير ناش��ي از انواع تروماهاست كه در كشور 
رخ مي دهد.  قائم مقام رئيس دانشگاه علوم پزشكي بقيه الله ادامه داد: 
حوادث ترافيكي به عوامل مختلفي از جمله خطاي انساني، ايمن نبودن 

راه و جاده و نقص فني خودرو مرتبط مي شود. 
وي گفت: در كش��ورهاي پيش��رفته براي كاهش ميزان تلفات ناشي 
از تروما عاوه بر توجه به اي��ن عوامل و كاهش ب��راي درمان به موقع 
خسارت ديدگان مراكز تروما يا تروما سنتر ايجاد مي كنند كه به تمام 
امكانات لازم براي درمان حادثه ديدگان و امكانات نشس��ت هواپيما و 
هلي كوپتر مجهز است.  متوليان گفت: در امريكا تقريباً در هر ايالتي يك 
مركز تروما وجود دارد اما در كشور ما هنوز حتي يك تروما سنتر كامل 
نداريم، البته مراكزي شبيه تروما سنتر در شيراز، گيان و تهران در حال 

ساخت است اما مركز تروما سنتر كامل محسوب نمي شوند. 
دبير اجرايي قطب علمي آموزشي تروما ادامه داد: آمار انجمن جراحان 
عمومي كشور نشان مي دهد، تروما و حوادث در كشور سالانه 12 هزار 
ميليارد تومان خسارت به بار مي آورد.  وي گفت: وزارت بهداشت برخي 
از دانشگاه هاي علوم پزشكي را با توجه به توان علمي، تجارت و سوابقي 
كه دارند به عنوان قطب يك رشته علمي معرفي مي كند به عنوان مثال 
دانشگاه علوم پزشكي شهيد بهش��تي به عنوان قطب غدد كشور و بر 
همين اساس دانشگاه علوم پزش��كي بقيه الله به عنوان قطب تروماي 

كشور از سوي وزارت بهداشت تعيين و معرفي شده است. 
متوليان افزود: يكي از علل اين انتخاب داش��تن تجارب قوي سپاه در 
دوران دفاع مقدس در امر درمان و رسيدگي به مجروحان و توان علمي 

و تجربه بالاي اين دانشگاه در اين زمينه است. 

زهرا چيذري 
   گزارش يك


